

# 电子知识产权

曾培炎题字

Electronics  
Intellectual Property

总第 374 期 / 2023 年 01 期

- 科学发现权的权利本质与制度构造
- 《商标法》第 11 条第 2 款“商标获得显著性制度”评注
- 论版权公益诉讼的受案范围——以法解释学和法律逻辑学为研究视角

INTELLECTUAL CREATIONS  
LEGAL HERMENEUTICS  
MUSIC COPYRIGHT COPYRIGHT LAW  
STATUTORY LICENSE SYSTEM  
ABUSE OF PATENT LITIGATION RIGHT  
LEGAL HERMENEUTICS INTELLECTUAL CREATIONS  
SCIENTIFIC DISCOVERY  
INTELLECTUAL PROPERTY SERVICE  
TRADEMARK LAW  
COPYRIGHT PUBLIC INTEREST LITIGATION

DIANZI ZHISHI CHANQUAN

ISSN 1004-9517



邮发代号: 2-738  
零售价: 人民币 28 元

2023 / 01

学术研究的

科学发现权的权利本质与制度构造·····	宋伟 蒋锐	4
《商标法》第 11 条第 2 款“商标获得显著性制度”评注·····	王太平 沈文丽	17
论版权公益诉讼的受案范围——以法解释学和法律逻辑学为研究视角 ·····	来小鹏 王一鸣	35
音乐著作权法定许可制度的立法价值重塑·····	毛铭浩	48
《著作权法》作品类型兜底条款适用研究——兼论新型智力成果作品属性判断·····	文棋	59

业界实务

知识产权服务细化分类研究及建议·····	刘谦 马斌	73
激励发明人参与职务发明创造转化的专利权分享：比较与适用·····	饶世权	81

法苑

滥用专利诉权行为的刑事规制——以“专利敲诈勒索第一案”为切入·····	陈禹橦	92
-------------------------------------	-----	----

////// **Academic** ////

The Right Nature and System Construction of the Right of Scientific Discovery  
..... **Song Wei Jiang Rui** 4

Commentary on Article 11, Paragraph 2 of the Trademark Law "The System for  
Obtaining Distinctiveness of Trademarks" ..... **Wang Taiping Shen Wenli** 17

On the Scope of Accepting Cases of Copyright Public Interest Litigation—From the  
Perspective of Legal Hermeneutics and Legal Logic  
..... **Lai Xiaopeng Wang Yi Ming** 35

Reconstruction of the Legislative Value of the Statutory License System of Music  
Copyright ..... **Mao Minghao** 48

A Study on the Application of the New Catch-all Clause of Categories of Works  
in Chinese Copyright Law—Also on the Proper Assessment of New Types of  
Intellectual Creations ..... **Wen Qi** 59

////// **Practice** ////

Research and Suggestion on Detailed Classification of Intellectual Property Service  
..... **Liu Qian Ma Bin** 73

Sharing of Patent Rights for On-Duty Invention Creation that Motives Inventors to  
Participate in Transformation: Comparison and Application ..... **Rao Shiquan** 81

////// **Judges Column** ////

Criminal Regulation of Abuse of Patent Litigation Right—Starting with "the First  
Case of Patent Extortion" ..... **Chen Yutong** 92